
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

In november 2017 hebben (bijna) alle schoolbesturen op de Klimaattop Noord 

Nederland een intentieverklaring getekend om zich in te zetten voor het 

energieneutraal maken van alle schoolgebouwen in de gemeente Groningen.  

Daaropvolgend hebben de schoolbesturen en gemeente Groningen in het ‘breed 

besturen overleg’ (bestuurlijk overleg tussen gemeente en alle onderwijsbesturen, 

hierna BBO) de projectaanpak inventarisatie energieneutrale scholen vastgesteld. 

Hierover bent u geïnformeerd in juni 2021. Voor u ligt de uitkomst in de vorm van een 

begeleidende rapportage van adviesbureau HEVO.  

 

Op 12 december 2022 is de begeleidende rapportage vast gesteld in het BBO. Met de 

schoolbesturen is ook afgesproken dat de uitkomsten worden betrokken bij de 

actualisatie van het scholenplan Gro Up (integraal huisvestingplan, IHP) later dit jaar. 

En dat de ‘zichzelf, binnen de resterende levensduur van het pand, terugverdienende 

maatregelen’ door de schoolbesturen nader worden uitwerkt en uitgevoerd. Een mooie 

stap voorwaarts in de opgave van verduurzaming. 

 

De bekostiging van onderwijshuisvesting is verdeeld tussen gemeente en 

schoolbestuur. Gemeenten zijn verantwoordelijk voor de huisvesting en krijgen voor 

de financiering elk jaar een bijdrage uit het Gemeentefonds. Schoolbesturen zijn 

verantwoordelijk voor het onderhoud en de energielasten van het schoolgebouw en 

krijgt hiervoor een vergoeding (MI, materiele instandhouding) van het rijk. Het 

eigendom van de schoolgebouwen ligt bij het schoolbestuur. Uitzondering hierop zijn 

een aantal vensterscholen met meerdere gebruikers, hier is de gemeente eigenaar.  

 

Deze gescheiden verantwoordelijkheid maakt de gekozen aanpak bijzonder. In 

gezamenlijk opdrachtgeverschap, 21 schoolbesturen en gemeente Groningen, is het 

onderzoek aangestuurd en uitgevoerd. Hiermee is een strategisch document in handen 
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wat inzicht geeft in de omvang en complexiteit van de verduurzaming. Deze opgave is 

fors en vraagt een enorme versnelling in de uitvoering. Nog los van de benodigde 

personele capaciteit, is dit niet uitvoerbaar zonder financiële inbreng vanuit het rijk. 

 

Samenvatting analyse 

Het onderzoek richt zich op alle 129 schoolgebouwen binnen de gemeente Groningen. 

De gebouwen zijn verdeeld in 24 verschillende gebouwcategorieën en 5 type 

maatregelenpakketten. Op basis hiervan zijn er drie scenario’s uitgewerkt. In het eerste 

scenario is inzichtelijk gemaakt welke inspanning het vereist om de 

onderwijshuisvesting in de gemeente Groningen vóór 2035 CO2-neutraal te maken. 

Het tweede scenario gaat uit van 2050 (conform nationaal klimaatakkoord), en het 

derde scenario gaat uit van de huidige IHP opgave. Naast het doel om CO2-neutraal te 

worden, heeft dit onderzoek ook in beeld gebracht welke maatregelen op de relatief 

korte termijn uitgevoerd kunnen worden. Dit zijn maatregelen die zich - binnen de 

resterende levensduur van het pand - terugverdienen.  

 

Voor elk scenario is op basis van kengetallen de benodigde investering geraamd. 

Hierbij hebben we projectspecifieke kosten als een resterende boekwaarde, tijdelijke 

huisvesting of aanpassing van de verkeersomgeving niet mee gerekend. Het is 

daarmee niet één op één te vergelijken met het huidige IHP. 

 

Lange termijn verduurzaming 

In het scenario 2050 worden de investeringen meer uitgespreid in de tijd en kan er 

zoveel als mogelijk aangesloten worden bij een natuurlijk vervangingsmoment. HEVO 

raamt een hiervoor een investeringsvolume van circa € 657 miljoen tot 2049 (exclusief 

inflatie, prijspeil 1-1-2022). Dit scenario komt de eerste vier jaar overeen met het 

huidig IHP. Het is van belang om te vermelden dat dit soort versnelde en verregaande 

duurzaamheidsinvesteringen zichzelf niet terugverdienen. Deze ingrepen zouden dan 

ook niet gemotiveerd moeten worden vanuit een sluitende businesscase maar vanuit 

een ambitie en maatschappelijke verantwoordelijkheid om een bijdrage te leveren aan 

de verduurzaming van de gemeente Groningen. 

 

Het scenario 2035 gaat uit van de klimaatambitie om in 2035 CO2-neutraal te zijn. Dit 

vraagt grote vervangingsinvesteringen en een enorme versnelling t.o.v. de ‘reguliere’ 

vervanging. Dit betekent dat schoolgebouwen die gelet op de leeftijd nog niet toe zijn 

aan een verbouwing, versneld een ingreep krijgen om CO2-neutraal te worden. De 

totale investering is geraamd op € 603 miljoen euro (exclusief inflatie, prijspeil 1-1-

2022). Dit bedrag is lager dan het scenario 2050 omdat in dit onderzoek een groot 

aantal (jonge) schoolgebouwen alleen een upgrade krijgen naar energieneutraal zonder 

een kwalitatieve verbetering.    

 

Korte termijn maatregelen 

In afwachting van een grote ingreep in het gebouw, kan het voor sommige gebouwen 

interessant en mogelijk verplicht zijn om bepaalde kleine ingrepen uit te voeren. Denk 

hierbij aan de wettelijk verplichte EML (erkende maatregelenlijsten). Naast de EML 

zijn de ingrepen die zichzelf terugverdienen op korte termijn beperkt. Vooral het 

plaatsen van zonnepanelen is een ingreep die zichzelf binnen afzienbare termijn 

terugverdiend. Andere ingrepen zoals het plaatsen van isolerend glas en/of extra 

isoleren van dak en gevel zijn op korte termijn niet rendabel.  
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Vervolg 

De verduurzaming op lange termijn naar CO2-neutrale gebouwen is grotendeels een 

vervangingsopgave. Dit vraagt een hele forse versnelling en extra investering t.o.v. het 

huidige programma. Dat is een opgave die te groot is om als gemeente alleen te 

dragen, en is slechts mogelijk met een (aanvullende) bijdrage vanuit het Rijk. Daartoe 

zullen we met betrokken partijen in gesprek gaan. Keuzes in uitvoering moeten 

vervolgens worden geïntegreerd in het scholenprogramma. Dit IHP wordt nu 

geactualiseerd en in het najaar aan uw raad ter besluitvorming voorgelegd 

 

Met de schoolbesturen is afgesproken dat naast de verplichte EML-maatregelen, ook 

‘de zichzelf, binnen de resterende levensduur van het pand, terugverdienende 

maatregelen’ worden uitgewerkt en planmatig uitgevoerd. Naar verwachting zijn dit 

vooral zonnepanelen. 

 

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Groningen, 

 

 

 

burgemeester,     secretaris, 

Koen Schuiling    Christien Bronda 

 

 

Deze brief is elektronisch aangemaakt en daarom niet ondertekend. 

 


